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Verslag Overlegorgaan 
Nationaal Park Zuid-Kennemerland 
d.d. 8 juli 2022, 10.00-12.30u  
Locatie: bezoekerscentrum De Kennemerduinen 
 

Aanwezig Afwezig 
Dhr. C. Roem (voorzitter) 
Dhr. R. Berkhout (gemeente Haarlem) 
Dhr. L. Carree (gemeente Zandvoort)  
Dhr. S. Smeets (gemeente Velsen) 
Mevr. A. Slettum (PNH) 
Mw. P. Schut (IVN) 
Mevr. R. Tienkamp (SBB)  
Dhr. A. Pander (NM)  
Mevr. M. Holland (PWN) 
Mevr. M. Kuipers (PWN) 
Mevr. S. Greeuw (NPZK) 
Dhr. J. van Herk (projectleider NPZK 2.0)  
Mevr. S. Scheffer (notulist) 
 
 

Dhr. H. Wijkhuisen 
Mw. S. van Wesemael (PWN)  
Dhr. B. Knapp (Hoogheemraadschap Rijnland) 
 
 
 
Bijlagen 
Geen 
 
Kopie aan 
Adviescommissie NPZK 
 
 

 
1. Opening en vaststelling agenda 

De heer Roem opent als voorzitter de vergadering en heet iedereen van harte welkom in het bijzonder 
de nieuwe wethouders Sander Smeets (gemeente Velsen) en Lars Carree (gemeente Zandvoort). De 
heer Knapp (Hoogheemraadschap Rijnland) is verhinderd, evenals de heer Wijkhuisen. Ten behoeve van 
de nieuwe OO leden wordt gestart met een korte voorstelronde. 
Naar aanleiding van de vraag van mevrouw Schut over de vertegenwoordiging in het OO namens de 
particuliere grondeigenaren wordt door de heer Roem en mevrouw Greeuw navraag gedaan naar de 
mogelijkheden die het afgelopen jaar geopperd zijn.  
De agenda wordt zonder wijzigingen vastgesteld.  

 
2. Mededelingen en ingekomen stukken 

 
De heer Roem geeft een toelichting op een aantal ontwikkelingen: 
Terugkoppeling bezoek Minister (4 april)  
Een leuk en goed georganiseerd maar kort bezoek waarin een goed beeld van het NPZK is gegeven.  
 
Komend bezoek Statenleden (29 augustus)  
De Statenleden van de commissie natuur komen samen met de ambtelijke organisatie en de twee 
gedeputeerden Ilse Zaal en Esther Rommel op bezoek om hen kennis te laten maken met het NPZK. 
 
In het voorjaar van 2023 worden ook de griffies van de afzonderlijke gemeenten benaderd voor een 
werkbezoek aan het NPZK. 
 
Terugkoppeling EUROPARC conferentie Oostenrijk en aankondiging conferentie in oktober  
De heer Roem is aanwezig geweest bij de EUROPARC conferentie in Oostenrijk. De niet heel druk 
bezochte conferentie had het centrale thema communicatie. Ook het onderwerp periurban parks is aan 
de orde gekomen. Dit kwam ook terug bij een overleg van het Samenwerkingsverband Nationale Parken 
(SNP) op 7 juli jl. Daarin bleek dat NP Utrechtse Heuvelrug aan de hand van dit thema een Interreg 
subsidie gaat aanvragen. Hij heeft vervolgens de vraag gesteld of het NPZK daarbij een rol kan spelen.  
In oktober gaat een delegatie vanuit NPZK naar de conferentie die dan in Frankrijk plaatsvindt over het 
thema klimaatadaptie.  
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Bezoek Hendrik Oosterveld  
Met de oud-voorzitter van SNP en lid van de EUROPARC-raad is gesproken over de conferentie die 
volgend jaar in Friesland plaatsvindt en de rol van het NPZK daarin. Er is aandacht gevraagd voor het 
goed verankeren van de excursie zodat voldoende deelnemers een bezoek kunnen brengen aan het 
NPZK.   
 
Toekomst Nationale Parken (nieuwe beleidsprogramma)  
Per e-mail is de brief gedeeld die de minister aan de Tweede Kamer heeft gestuurd over het nieuwe 
beleidsprogramma voor de Nationale Parken. Mevrouw Kuipers licht toe dat onlangs een bijeenkomst 
voor de NP’s heeft plaatsgevonden waarin input is opgehaald ten aanzien van visie, kwaliteit en rol in de 
omgeving. Deze input wordt gebruikt bij het verder invullen van het beleidskader. Mevrouw Greeuw 
merkt op dat het landelijke NP bureau (NPB) stopt en de vraag beantwoord moet worden hoe daarmee 
verder te gaan. LNV en de provincies bereiden de beleidskeuze, die eind 2022 genomen moet zijn, voor.  

 
Boek over de Nationale parken  

 SBB bereidt een boek voor waarin alle 22 nationale parken terugkomen. Publicatie is dit najaar.  
 

Monitoringssysteem educatie activiteiten NP’s  
Mevrouw Schut licht toe dat de opsomming van educatie activiteiten terug te vinden is op de website. 
Zij vraagt met name aandacht voor de beleefweek in het najaar die samen met ondernemers in en rond 
het park wordt vormgegeven.  
 
Kennismaking Recreatieschap  
De heer Roem was op 7 juli op initiatief van de heer Berkhout aanwezig bij de vergadering van het 
bestuur van Recreatieschap Spaarnwoude. De heer Berkhout licht toe dat de gemeenschappelijke 
uitdagingen en het elkaar daarin versterken de aanleiding voor de uitnodiging vormden. Maar ook de 
ecologie en de fysieke verbinding zijn gezamenlijke thema’s. Vanuit het recreatieschap is draagvlak voor 
verdere samenwerking. De heer Roem vult aan dat dit verder bouwt op een in 2019 gegeven workshop 
over de verbinding tussen de gebieden. Op voorstel van de heer Berkhout wordt afgesproken dat het 
recreatieschap een keer wordt uitgenodigd voor het OO. De uitwerking hiervan wordt voorbereid door 
de AC. 
 
Vervolgens wordt overgegaan op de rondvraag en het doen van mededelingen. 
 
Mevrouw Holland ligt toe dat met de organisatie van de Dutch Grand Prix (DGP) is afgesproken dat zij 
een project ter natuurcompensatie verzorgen. In de communicatie wordt PWN daarin genoemd, maar 
de regie en actie ligt geheel bij de sponsor van het circuit. Onlangs is mede dankzij de gemeente 
Zandvoort een gesprek gevoerd met DGP en de sponsor omdat het natuurcompensatieproject moeilijk 
van de grond komt. Dit overleg heeft een aantal ideeën opgeleverd, waaronder mogelijke geldstromen 
die aan projecten kunnen worden gekoppeld. Afgesproken is om voor 1 september 2022 een concreet 
plan op te stellen. Tijdens het volgende OO is derhalve meer informatie beschikbaar.  
 
Mevrouw Tienkamp licht toe dat SBB met een aanvraag bezig is in het kader van het Programma Natuur 
om maatregelen tegen de stikstofproblematiek te kunnen treffen. Voor NPZK betekent dat vooral 
exotenbestrijding. Voor de gehele provincie betreft de aanvraag een bedrag van 4,7 miljoen euro.   
Daarnaast meldt zij dat SBB met PNH de mogelijkheid van overname van de aandelen in het 
recreatieschap NH verkend. Het eventueel overnemen past in de ambitie van SBB om voor alle 
Nederlanders natuur aan te kunnen bieden door dit niet alleen in de natuurgebieden te doen maar ook 
in de directe leefomgeving. In het geval van een overname van aandelen zou dit betekenen dat SBB 
grondeigenaar in Spaarnwoude wordt.  

 
Mevrouw Schut licht toe dat vanuit IVN in het kader van educatie wordt gewerkt aan een bijdrage aan 
het thema stikstof. Dit betreft activiteiten zoals het aanplanten van voedselbosjes bij scholen om te 
leren wat de natuur zelf kan en wat een gezonde bodem is (programma Onder het Maaiveld), stedelijk 
groen en  natuurinclusief bouwen (bewoners betrekken en handelingsperspectief bieden). 
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De heer Pander meldt dat NM eveneens hard werkt aan de uitvoering van het Programma Natuur. 
 
Mevrouw Slettum meldt dat het nationaal programma voor landelijk gebied (NPLG) voor de provincies 
betekent dat zij een plan moeten opleveren hoe gericht natuur wordt hersteld en verbeterd. Dit gaat 
invloed hebben op de werkwijze van PNH, ook al wordt binnen Noord-Holland al goed gebiedsgericht 
gewerkt. Omdat Gerben Biermann de verkenning hiernaar gaat doen, wordt een nieuw sectorhoofd 
benoemd. 
 
Mevrouw Greeuw meldt dat binnenkort het team vanuit LNV dat zich bezighoudt met ‘groen en de stad’ 
en het beleid voor de nationale parken een bezoek brengt aan het NPZK. 

 
3. Korte introductie in NPZK en NPZK 2.0 

Mevrouw Kuipers geeft aan de hand van een presentatie een korte toelichting op het NPZK en het 
projectplan NPZK 2.0 ten behoeve van de nieuwe leden van het OO.  
Afgesproken wordt dat mevrouw Greeuw de presentatie met de heer Smeets en de heer Carree deelt .  

 
4. Update Projectplan NPZK 2.0 

Jeroen geeft aan de hand van een presentatie een toelichting op de stand van zaken van de projecten, 
waarvan een aantal later specifieker wordt toegelicht. Over het algemeen merkt hij op dat de aanpak 
goed werkt, omdat energie ontstaat bij andere samenwerkingspartners. De LNV subsidie kan echter 
alleen voor procesactiviteiten en studies ingezet worden en niet voor de uitvoering van de projecten. 
Vandaar dat het interessant kan zijn om andere subsidiemogelijkheden aan te trekken die dat wel 
ondersteunen zodat de ambities van het NPZK verder gerealiseerd en geconcretiseerd kunnen worden.  

 
Vergroening paardenhouderij 
De voorstudie wordt momenteel gedaan en is naar verwachting uiterlijk in oktober gereed. Vervolgens 
wordt een ondernemer ten behoeve van een voorbeelduitwerking aangetrokken. Dit kan ook buiten het 
NPZK gebied zijn. Daarna wordt de aanpak breder uitgerold.  

 
Gebiedsfonds 
De mogelijkheden voor een gebiedsfonds zijn verkend en de conclusie is getrokken dat dit te complex is 
en te veel tijd vraagt voordat resultaat zichtbaar is. Mevrouw Holland vult aan dat de complexiteit ook 
voortkomt uit de eigen fondsen van NM en SBB en de vraag hoe in relatie tot die fondsen een eigen 
identiteit voor een gebiedsfonds opgesteld en georganiseerd kan worden. Gaandeweg het proces is 
gebleken dat er op dit moment te weinig enthousiasme en energie voor een dergelijk fonds is en 
vandaar dat het project voor dit moment is stopgezet.  

 
Verkenning integrale aanpak Westelijk Tuinbouwgebied  
In het vorige OO is akkoord gegeven om met de stakeholders in het gebied in gesprek te gaan ten 
behoeve van het ophalen van wensen en randvoorwaarden. Dit heeft plaatsgevonden en veel 
onderwerpen blijken aan te sluiten op de input vanuit overheden en beheerders. Aandachtspunten voor 
het vervolg betreffen landbouw, hoeveel recreatie, landschap open, half open of een bos en wat voor 
natuur moet gerealiseerd worden. De resultaten worden vastgelegd in een apart document en 
toegevoegd aan het plan van aanpak. Daarnaast is ook gesproken met de gemeente Haarlem en PNH 
over de rol in de coördinatie en dit wordt uitgewerkt. De update van het plan van aanpak wordt in 
september/oktober afgerond.  
Op de vraag van de heer Pander en mevrouw Schut of de gekozen werkwijze gebruikt kan worden voor 
meer gebieden in de binnenduinrand, licht de heer Van Herk toe dat PNH nauw betrokken is bij de 
aanpak en Marijn Bos (senior projectleider NNN bij PNH) het als een voorbeeldaanpak beschouwt.  

 
Deelname Regio Deal 
Naar aanleiding van zijn opmerking ten aanzien van het aantrekken van andere subsidiemogelijkheden 
licht de heer Van Herk toe dat deelname aan de Regio Deal een kans kan zijn. Indien hiervoor wordt 
gekozen moet half november een voorstel zijn ingediend. Bij een akkoord moet in februari/maart 2023 
een verdere uitwerking plaatsvinden en kan in de zomer van 2023 een Regio Deal gesloten worden. 
Mevrouw Holland geeft aan dat dit een mogelijkheid is die niet zonder de gemeenten kan worden 
ingezet, vandaar dat de meningen hierover worden geïnventariseerd.  
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Mevrouw Slettum merkt op dat ook PNH een rol hierin heeft. Mevrouw Schut wijst op de goede 
ervaringen bij de Regio Deal ZaanIJ. 
Op voorstel van de heer Roem wordt afgesproken dat de heer Van Herk een kort memo ten 
behoeve van de wethouders opstelt, waarin is opgenomen wat de Regio Deal inhoudt en wat de 
kaders zijn. Ook wordt concreet de vraagstelling aan de gemeente erin opgenomen (is er akkoord 
voor het starten van een verkenning naar een Regio Deal) zodat dit met de ambtelijke organisatie 
kan worden afgestemd. Het memo wordt zo spoedig mogelijk via mevrouw Greeuw bij de 
wethouders aangeleverd en eind augustus wordt daarop reactie verwacht.  
De heer Berkhout doet de suggestie om in het memo ook te benoemen dat de verkenning vanuit het 
NPZK gebied begint, maar dat onderdeel van de verkenning het definiëren van de regio is. Tevens stelt 
hij voor om ook gemeente Heemstede te benaderen.  

 
Regionaal bezoekersmanagement  
Mevrouw Kuipers geeft een korte update van het project waarin ook de verbinding met Spaarnwoude is 
opgenomen. Ook in dit project is de werkwijze gekozen om eerst met de direct betrokken partijen de 
opgaven in kaart te brengen en de richting voor de toekomst te bespreken. Er is immers sprake van veel 
verschillende bezoekers met uiteenlopende behoeften. De landschapsarchitecten van smartland 
landscape architects stellen vervolgens een gebiedsanalyse op. Op dit moment vinden daarvoor 
interviews plaats met de beheerders van het NPZK, Spaarnwoude, Park21, Waternet (i.v.m. de 
Waterleidingduinen) en alle gemeenten. Na de zomer vinden drie bijeenkomsten plaats. Vervolgens 
wordt een grove schets van de aanpak aan de bestuurders voorgelegd waarna dit kan worden ingevuld 
in overleg met belanghebbenden. De ambitie is om dit eind 2022 af te ronden.  

 
WUR studentenonderzoek  
Mevrouw Kuipers licht toe dat 36 studenten van de opleiding landschapsarchitect van de WUR aan de 
slag zijn gegaan met de opdracht om de acht grote ingangen van het NPZK een eigen identiteit te geven 
zodat per ingang bezoekers meer gestuurd kunnen worden. Dit heeft geleid tot presentaties en 
rapporten met leuke en verrassende uitkomsten, zoals het belang van het meer vergroenen van de 
steden, een groene sportzone in het stedelijk gebied, stimuleren van fiets- en OV-gebruik, een specifiek 
gebied ter beschikking stellen voor sportactiviteiten en het creëren van meer natuur en 
recreatieoppervlak door een groter en breder strand. De posters waarin de bevindingen zijn samengevat 
worden via mevrouw Greeuw met de leden van het OO gedeeld.  

 
Landschapsbiografie 
Mevrouw Greeuw licht toe dat een landschapsbiografie en een Landschapsecologische Systeem Analyse 
(LESA) een basis vormen op basis waarvan besluiten kunnen worden genomen over de omgang met een 
gebied in de toekomst. Ook voor het NPZK kan dit een goede basis zijn waarvoor al veel informatie over 
cultuurhistorie, uitbreiding park en zonering beschikbaar is. De heer Roem voegt toe dat het ook een 
handig instrument kan zijn voor gemeenten met het oog op de nieuwe omgevingswet. Mevrouw 
Tienkamp merkt op dat binnen SBB veel met LESA’s wordt gewerkt en dat dit helpt om een gebied 
integraal te bekijken. De heer Pander wijst er op dat vanuit PNH gewerkt wordt aan het gebiedsproces 
en ecologisch onderzoek en doet de suggestie om dit zo veel mogelijk op elkaar aan te laten sluiten om 
twee parallelle processen te voorkomen. Deze suggestie wordt meegenomen in de briefing naar het 
bureau en past binnen het participatieve proces dat beoogd wordt. De heer Smeets geeft aan dat de 
omgevingsvisie van de gemeente Velsen nog wordt ontwikkeld en dat er mogelijkheden zijn om de 
processen op elkaar aan te laten sluiten.  
Het OO is akkoord met de vervolgstap waarbij een bureau de opdracht krijgt om de landschapsbiografie 
en de LESA op te stellen. 

 
Duintuinen  
Mevrouw Schut geeft aan de hand van een presentatie een toelichting op het project. Ze geeft aan dat 
bij IVN sterk ervaren wordt dat mensen ver verwijderd zijn van de natuur en dat de natuur weer naar de 
mensen toegebracht moet worden en deze als het ware vergroot moet worden tot in de 
binnenstedelijke gebieden. Dit speelt een grote rol in dit project dat klimaatadaptie, biodiversiteit en 
betrokkenheid van omwonenden als doelstellingen heeft. Daarnaast blijkt dat ook de sociale cohesie in 
wijken een mooie opbrengst is. Eind april is het project officieel gelanceerd. Op dit moment zijn 22 
duintuinen aangemeld.  Uit alle belangstelling voor activiteiten en de informatie op internet (zoals de 



Verslag Overlegorgaan NPZK d.d. 8 juli 2022  
 
 

5 

 

inspiratielijst) blijkt dat het thema echt leeft (niet alleen bij bewoners maar ook bij 
recreatieondernemers) en ze benadrukt hierbij de belangrijke rol van de vrijwilligers die ook voor alle 
beheerders een enorme bijdrage aan het NPZK en de omgeving daarvan leveren.  
Voor het succes van het project is het aanhaken op bestaande initiatieven zoals bijvoorbeeld Operatie 
Steenbreek nuttig. Mevrouw Holland voegt toe dat het ook een wisselwerking is en dat het 
duintuinenproject de lopende trajecten uit de gemeenten kan versterken en roept derhalve op om deze 
trajecten te delen.  
De heer Berkhout geeft aan voor 2023 graag vanuit Haarlem actief aan het project mee te willen doen.  
De heer Roem licht toe dat voor meer informatie over het project met Gwen Pellinkhof (IVN) contact 
kan worden opgenomen en dat in het najaar het vervolg terugkomt.  

 
Vervolgens licht mevrouw Schut agendapunt 5 Communicatie & Educatie toe. Zij heeft in de korte 
voorstelronde de rol van IVN bij de NP’s toegelicht. Onderdeel daarvan is de educatiestrategie die 
samen met de partners wordt opgesteld en uitgevoerd. De belangrijkste educatieve activiteiten zijn op 
de website opgenomen. Zij vraagt wel speciale aandacht voor de interessante tentoonstelling 
biomimicry in het bezoekerscentrum.  

 
Wetenschappelijk onderzoek 
Mevrouw Kuipers licht toe dat in de AC de optie ten aanzien van zonering ten behoeve van 
bezoekersmanagement is uitgekozen als concrete invulling van het project wetenschappelijk onderzoek. 
Naar aanleiding van het voorbeeld van zonering op de Veluwe is met de WUR contact opgenomen over 
de mogelijkheden voor een soortgelijke aanpak voor de regio van het NPZK. Hierbij wordt op basis van 
broedvogelgegevens gekeken in welke gebieden rust nodig is om de draagkracht en rust voor de natuur 
te waarborgen. De WUR kan met het beschikbare budget dit onderzoeken. Het onderzoek leidt 
vervolgens tot input op basis waarvan beslissingen kunnen worden genomen.  
Het OO is akkoord met het voorstel.  

 
 

6. Ontwikkelingen NPZK  
Mevrouw Holland geeft aan de hand van een presentatie een toelichting op de stand van zaken van het 
project SkyTEM waarover eerder in het OO een uitgebreidere presentatie is gegeven. Het betreft het 
bodemonderzoek ten behoeve van de uitbreiding van drinkwaterproductie.  
Half juli wordt de uitkomst van het vergunningstraject verwacht. Vervolgens wordt het 
communicatieplan uitgerold waaronder informatieavonden, het goed informeren van de 
(communicatie)afdelingen van gemeenten e.d. Alle betrokken partijen zijn  op de hoogte. Het 
onderzoek vindt begin september in de week na de DGP plaats. In de periode september tot en met 
december worden de gegevens geanalyseerd.  
 

7. Verslagen 
Het verslag van 25 maart 2022 wordt zonder wijzigingen vastgesteld. 
Het conceptverslag van de adviescommissie van 8 juni 2022 wordt ter kennisgeving aangenomen.   

 
8. Rondvraag en afsluiting 

De rondvraag is reeds onder agendapunt 3 aan de orde gekomen. Dhr. Roem sluit de vergadering 
onder dankzegging van eenieders inbreng. 
 
Het volgende OO-overleg vindt op 14 oktober 2022 plaats op het gemeentehuis van de gemeente 
Bloemendaal.  
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